
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
Caràcter: Ordinari 
Data: 1 de febrer de 2001 
Horari: 20 hores 
Lloc: sala de sessions de la Casa Consistorial 
 
Hi assisteixen: 
Montserrat Santandreu Ginard, batle 
Elvira Piris Quetglas, regidora 
Antònia Tous Ginard, regidora 
Jaime Sureda Bonnín, regidor 
María Antonia Sansó Navarro, regidora 
José Silva Jiménez, regidor 
Pere Llinás Morey, regidor 
Magdalena Fuster Lorenzo, regidora 
Apol·lònia Genovard Servera, regidora 
Julen Adrián Gorostiza, regidor 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
No hi assisteixen: 
Jaume Guiscafrè Danús, regidor 
Jeronimo Ginard Ginard, regidor 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, d’actes de sessions anteriors. 
2. Aprovació definitiva, si s’escau, de l’Ordenança reguladora de la taxa pel 
subministrament d’aigua. 
3. Acceptació de la renúncia del senyor Antoni Nicolau Massanet, regidor del Partit Popular 
d’aquest 
Ajuntament. 
4. Aprovació, si s’escau, del Reglament de protocol, honors, distincions i cerimonial de 
l’Ajuntament d’Artà. 
5. Precs i preguntes. 
 
Desenvolupament de la sessió. Acords 
 
1. Aprovació, si s’escau, d’actes de sessions anteriors 
La secretària informa que se sotmeten a votació les actes de les sessions que es dugueren a 
terme els dies 27 
de juliol i 12 de setembre de 2000. 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, exposa que en l’acta de dia 27 de juliol no s’han fet les 
correccions que ell 
va sol·licitar i demana que es deixi damunt la taula. 
Els reunits acorden, per unanimitat, deixar damunt la taula l’acta de dia 27 de juliol de 
2000. 
Es llegeix l’acta corresponent a la sessió de dia 12 de setembre de 2000, que els reunits 
aproven per unanimitat. 
 
2. Aprovació definitiva, si s’escau, de l’Ordenança reguladora de la taxa pel 
subministrament d’aigua 



El batle exposa que l’Ordenança reguladora de la taxa pel subministrament d’aigua es va 
aprovar provisionalment el dia 22 de novembre de 2000, es va exposar al públic i, dins el 
termini per presentar al·legacions, el representant d’EU/EV va presentar una al·legació, 
mitjançant la qual es demanava que l’Equip de Govern municipal, abans d’aprovar 
definitivament les tarifes per al subministrament d’aigua, elaboràs i presentàs un estudi 
econòmic de la previsió d’ingressos a partir de les dades històriques de subministrament i 
de les previsions fonamentades. 
Una vegada completat l’estudi econòmic i comprovat que la previsió d’ingressos per a l’any 
2001 no excedéis de la previssió de despeses, es proposa estimar l’al·legació presentada i 
aprovar definitivament l’Ordenança. 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, agraeix que s’hagi completat la documentació 
imprescindible per aprovar l’Ordenança. Manifesta que aquesta documentació s’hauria 
d’haver tengut quan es va convocar la Comissió Informativa i el Ple. 
Exposa que els números han sortit de casualitat, perquè tots pensàvem aplicar la tarifa 
progressiva no acumulativa. Manifesta que votarà en contra perquè estima que és una 
ordenança amb una progressivitat escassa i que en la seva proposta s’incrementava el 
número de trams i la progressivitat. 
EU/EV sempre ha estat a favor de la progressivitat de les tarifes. El portaveu del PP, Sr. 
Sureda, manifesta que en un principi havia entès que s’aplicaria la tarifa progressiva no 
acumulable. 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, exposa que manca saber com utilitzarà l’aigua el 
ciutadà; i considera que, després de passar aquest any, es veurà si s’han de canviar els 
trams. 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, exposa que l’Equip de Govern ha estat més raonable que 
la resta de l’oposició, ja que proposa que s’estimi l’al·legació presentada. 
Després d’una breu deliberació, es vota l’assumpte i s’acorda, per 10 vots a favor (UIA, 
PSOE, PP i UM) i 1’abstenció, cosa que suposa el vot de la majoria absoluta legal que es 
requereix per a aquest tipus d’acords per l’article 47.3.h de la LRBL: 
1. Estimar l’al·legació presentada pel representant d’EU/EV. 
2. Aprovar definitivament la modificació de l’ordenança reguladora de la Taxa pel 
subministrament d’aigua. 
 
3. Acceptació de la renúncia del senyor Antoni Nicolau Massanet, regidor del Partit 
Popular d’aquest Ajuntament 
El batle exposa que el regidor del Partit Popular, Antoni Nicolau Massanet, ha presentat en 
data 18 de gener de 2001 una sol·licitud mitjançant la qual presenta la seva renúncia com a 
regidor de l’Ajuntament per motius personals i laborals. 
Aquesta renúncia s’ha de trametre a la Junta Electoral Provincial amb la credencial del 
regidor i s’ha de sol·licitar a la Junta la remissió de la credencial del regidor següent. 
Els reunits, per unanimitat, es donen per assabentats de la renúncia presentada pel senyor 
Antoni Nicolau Massanet, regidor del Partit Popular, i s’acorda trametre a la Junta Electoral 
Central la certificació d’aquest acord i sol·licitar-li la remissió de la credencial del regidor 
del Partit Popular següent, Francisco Javier Forteza Hidalgo. 
 
4. Aprovació, si s’escau, del Reglament de protocol, honors, distincions i cerimonial de 
l’Ajuntament d’Artà 
El batle exposa que s’ha elaborat el Reglament de protocol, honors, distincions i cerimonial 
de l’Ajuntament d’Artà, que té per objecte regular els honors i les distincions que concedeix 
l’Ajuntament destinats a premiar i reconèixer mereixements, qualitats i circumstàncies 
singulars i especials que concorrin en els guardonats, persones físiques o jurídiques, en 
benefici del municipi d’Artà i, també, el protocol en els actes municipals. 



Aquest Reglament permet que es tengui un document on s’indiqui com actuar per distingi 
una persona determinada. Així mateix, manifesta que minvarà que l’atorgament de 
distincions no tengui caire polític, ja que ha de prevaler el principi d’objectivitat, justícia i 
igualtat. 
Finalment, informa que aquest Reglament s’ha basat en els reglaments de Palma, Calvià i 
d’alguns municipis de Catalunya de característiques similars al nostre. 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, considera que està bé que s’hagi protocol·litzat el fet de 
donar honors i distincions a persones que se’ls mereixen. 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, opina que ha estat molt oportú elaborar aquest 
Reglament. Li pareix molt bé que l’atorgament d’aquests honors i distincions no tengui 
caire polític. 
Després d’una breu deliberació, s’acorda per unanimitat: 
1. Aprovar inicialment el Reglament de protocol, honors, distincions i cerimonial de 
l’Ajuntament d’Artà. 
2. Exposar al públic aquest Reglament, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB, 
perquè es puguin presentar reclamacions i suggeriments en el termini de trenta dies. En el 
cas que no se’n presentin, s’entendrà que el Reglament s’aprova definitivament. 
 
5. Precs i preguntes 
La secretària informa que el portaveu del PP, Sr. Sureda, ha presentat un escrit de precs i 
preguntes, que llegeix 
a continuació: 
1) Des de fa 2 mesos no hi ha hagut contactes mitjançant la reunió de portaveus que es feia 
per al canvi de les Normes subsidiàries del terme municipal d’Artà.Quan es pensa dur a 
plenari la revisió de les Normes subsidiàries? 
RESPOSTA: 
1. A ple s’hi ha de dur l’aprovació inicial de la revisió, cosa que se farà dins les properes 
setmanes, un cop s’hagin estudiat els suggeriments presentats durant el període d’exposició 
pública de l’avanç de planejament. 
2) La urbanització de Montferrutx està dins la moratòria urbanística del CIM perquè no es 
troba recepcionada. 
Quan preveu el batle que estarà llesta la recepció de la urbanització de Montferrutx? Dins 
aquest mes de febrer, segons va anunciar el batle? 
RESPOSTA: 
2. El procediment de recepció de Montferrutx s’ha iniciat i està en marxa. S’ha fet la citació 
del promotor i, com que no ha comparegut dins els terminis fixats, l’Ajuntament iniciarà la 
recepció d’ofici. 
3) Per una altra banda, existeixen en el municipi urbanitzacions com S’Estanyol i la 
urbanització de Betlem-Sant Pere, que estan també afectades per la moratòria urbanística 
del CIM perquè no estan recepcionades per l’Ajuntament, algunes de les quals es troben en 
un estat pèssim de conservació i mancades d’infraestructura. 
Té previst l’Ajuntament promoure les obres per a la seva recepció, tal i com es va fer amb la 
urbanització de Montferrutx? 
RESPOSTA: 
3. La situació d’aquestes urbanitzacions respecte de la de Montferrutx és molt distinta. En 
l’estat en què es troben l’Ajuntament no les recepcionarà i promoure’n les obres de 
condicionament per a la seva recepció no depèn exclusivament de l’Ajuntament. 
4) Com es troben els treballs de l’Agenda local 21? 
RESPOSTA: 
4. S’ha culminat la fase de recollida de dades i ara se’n fa el creuament i l’estudi per fer el 
diagnòstic de la situació en què es troba el municipi en termes mediambientals. En tenir-lo 
enllestit es farà públic. 



5) Les obres del cementeri municipal es troben endarrerides respecte al termini d’execució 
marcat a la contracta. Quines són les causes d’aquesta falta de mitjans? Quan es pensa que 
estaran acabades? Pensa l’Equip de Govern fer alguna actuació per accelerar aquestes 
obres? 
RESPOSTA: 
5. Certament aquestes obres gairebé haurien d’estar acabades. Si van endarrerides és perquè 
l’empresa adjudicatària no hi ha aportat els mitjans suficients. Aquestes darreres setmanes 
l’Ajuntament, abans d’iniciar el rescat de les obres, ha fet gestions amb l’empresa per a la 
seva reactivació definitiva i la seva culminación sembla que està garantida per abans de 
l’estiu. 
Finalment, la secretària informa que el portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, ha presentat un escrit 
de precs i preguntes, que llegeix a continuació: 
1. Quin dia es van encarregar l’edició dels fulletons informatius sobre les noves tarifes de 
l’aigua? 
RESPOSTA: 
1. Dia 8 de gener. 
2. Qui va ser el responsable polític d’aquesta comanda? 
RESPOSTA: 
2. L’Equip de Govern. 
3. Quin dia es van exposar aquests fulletons al públic? 
RESPOSTA: 
3. Pocs dies abans de Sant Antoni. 
4. Quants dies van estar exposats? 
RESPOSTA: 
4. Uns quants dies. 
5. Qui va ordenar la retirada d’aquests fulletons? 
RESPOSTA: 
5. L’Equip de Govern. 
6. On són a hores d’ara? 
RESPOSTA: 
6. Als magatzems municipals, a punt de fer el repartiment. 
7. Per què el Sr. Silva va negar a aquest regidor un exemplar d’aquesta edició, que 
prèviament havia estat 
exposada al tauló d’anuncis de l’entrada de La Sala? 
RESPOSTA: 
7. L’Equip de Govern dóna i donarà la informació sempre que es faci bon ús d’aquesta, 
cosa que algunes vegades no ha passat i s’ha utilitzat de manera partidista. 
8. El batle o el Sr. Silva poden explicar què entenen per període d’exposició pública, per 
al·legacions o per aprovació provisional i aprovació definitiva? 
RESPOSTA: 
8. Això mateix: exposició pública, al·legacions, aprovació provisional i aprovació 
definitiva. L’Equip de Govern és i serà respectuós amb la llei i no creim que en cap cas 
s’hagi fet el contrari. 
9. En cas que les tarifes aprovades definitivament no concordin amb les publicades al 
fulletó, qui es farà càrrec d’una despesa que resultaria inútil? 
RESPOSTA: 
9. Si arribàs el cas, ja ho veuríem. Si aquesta ordenança s’aprova, i l’Equip de Govern 
confiava que sí, es procedirà a informar la població sobre les noves tarifes el més aviat 
possible. 
10. Quan estarà llesta la memòria del SEM? 
RESPOSTA: 
10. Quan estigui llesta us la farem arribar. 



11. Hi ha constància, en aquesta memòria, de l’avaluació de l’experiència pilot de l’aula de 
2 anys (escoleta de Na Caragol) durant el curs 99-00? 
RESPOSTA: 
11. En anteriors plens ja s’ha contestat, afirmativament, aquesta pregunta. 
12. En cas que s’hagi feta, què s’ha avaluat? Quin personal municipal ha participat en 
aquesta avaluació? 
RESPOSTA: 
12. S’han avaluat els recursos i el funcionament de l’escoleta en general. Com ja s’ha dit en 
anteriors plens, els tècnics redactors de la memòria són Bartomeu Tous i Coloma Ribot. 
13. Quines conseqüències o propostes de millora de l’experiència pilot es plantegen per al 
proper curs? 
RESPOSTA: 
13. Ja es veurà a la memòria, un cop estigui llesta. 
14. A la discussió de la moció presentada per EU/EV, al passat plenari del mes de 
novembre, la regidora Elvira Piris va afirmar que no tenien dades econòmiques relatives al 
funcionament de l’escoleta i que això impedia prendre cap decisió sobre la sol·licitud de 
municipalització del servei expressada per l’AMPA de Na Caragol 
i per aquest regidor d’EU/EV. Ha aconseguit la Sra. Piris aquesta informació? En cas 
negatiu, quan trigarà a tenir-la? En cas afirmatiu, quines dades ha obtingut i quines 
repercussions tenen sobre la proposta de municipalització del servei? 
RESPOSTA: 
14. S’han tengut contactes amb l’AMPA i se’n seguiran tenint. Quan s’arribi a un acord 
entre les dues parts ja es farà arribar a aquest regidor. 
15. Hi ha constància a l’Ajuntament del projecte d’ampliació del CP Na Caragol? 
RESPOSTA: 
15. Documental, no. 
16. En cas afirmatiu, on és i com es pot accedir al projecte? 
RESPOSTA: 
16. A la Conselleria d’Educació i Cultura. 
17. En cas negatiu, per què no és a l’Ajuntament el projecte d’ampliació? 
RESPOSTA: 
17. Perquè encara no ens l’han tramès. 
18. Ha realitzat l’Equip de Govern alguna gestió relativa a la possible compra de finques 
veïnes al CP Na Caragol que permetin ubicar-hi un centre d’educació infantil de 0 a 6 anys 
amb doble línia i que, amb el temps, permetria dedicar el CP Na Caragol a centre 
d’educació primària també amb doble línia? 
RESPOSTA: 
18. Sí. 
19. En quin estat de tramitació es troben els expedients d’infracció urbanística oberts per les 
obres il·legals i 
il·legalitzables realitzades a la parcel·la 16b del polígon 4 (propietat de Jaume Cabrer 
Dalmau) i a la parcel·la 
21 del polígon 5 (propietat de Gabriel Juan Jaume)? 
RESPOSTA: 
19. Com que s’han trobat defectes de forma en els expedients esmentats, s’han tornat 
iniciar. 
Els expedients es troben en el termini de cinc dies que marca la llei per justificar que les 
obres que s’han fet s’ajusten a les condicions assenyalades en les llicències concedides. 
20. Quines actuacions s’han realitzat fins ara? 
RESPOSTA: 
20. La detecció de les obres il·legals i la notificació als responsables de les obres de la 
infracció detectada. 



21. Quines actuacions estan pendents? Quan està previst realitzar-les? 
RESPOSTA: 
21. Estam pendents que transcorri el termini per presentar al·legacions i, si és el cas, 
s’informaran i es notificarà la seva resolució. 
En cas contrari, s’iniciaran els expedients sancionador i de demolició corresponents. 
Està previst realitzar les actuacions pendents quan els terminis que s’assenyalen en la 
legislació vigent ho permetin. 
22. Quines actuacions s’han realitzat en cadascun dels expedients pendents de recaptació 
executiva des de novembre fins a dia d’avui? 
RESPOSTA: 
22. S’han executat els expedients 16/1996 i 7/1996. 
23. Quant s’ha recaptat per aquest procediment? 
RESPOSTA: 
23. 3.827.860 PTA. 
24. Quines actuacions té previstes l’Equip de Govern a aquest respecte? 
RESPOSTA: 
24. Continuar la tramitació dels expedients que es troben en període d’executiva fins a la 
seva resolució. 
25. Quina persona va venir a impartir el curset sobre compostatge domèstic? 
RESPOSTA: 
25. Manel Font, d’Amics de la Terra. Dia 15-12-2000. 
26. Quantes persones van assistir al curset sobre compostatge domèstic? 
RESPOSTA: 
26. Quatre persones. Es va parlar amb elles de fer unes jornades dins els mesos de març-
abril amb la col·laboració ja garantida del CIM. 
27. Quants cartells es van editar i col·locar pel poble? 
RESPOSTA: 
27. Una cinquantena. 
28. Quan es podrà realitzar aquesta activitat que, tan deficientment va programar l’Equip de 
Govern, i en concret la regidora Magdalena Fuster, responsable de Medi Ambient d’aquest 
Ajuntament? 
RESPOSTA: 
28. Dins els mesos ja esmentats, un dissabte al matí, de 10 a 13 hores, un taller pràctic i 
teòric. 
29. Està previst distribuir compostadors entre els participants al curset? 
RESPOSTA: 
29. Sí. Seria recomanable que l’assistència fos d’unes 20-25 persones. 
30. S’ha distribuït cap compostador fins ara? 
RESPOSTA: 
30. No. Amb bon criteri, les persones amb què en parlàrem dia 15 recomanaren esperar el 
curset que es pretén fer. 
31. Quines gestions ha realitzat l’Equip de Govern per fer efectiu l’acord del plenari de 
novembre pel qual s’han de canviar els estatuts del Patronat de la Residència perquè tots els 
grups polítics estiguin representats en aquesta institució? 
RESPOSTA: 
31. En el patronat del passat mes de desembre aquesta qüestió va ser plantejada. El patronat 
decidí d’ajornar la modificació dels actuals estatuts per a finals de legislatura, cosa que 
l’Equip de Govern es compromet a fer. 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, acusa el batle de parapetar-se en el Patronat per impedir 
la participació i el control de part de l’oposició en la gestió de la Residència. 



32. Els mitjans de comunicació han recollit àmpliament unes declaracions de membres de 
l’Equip de Govern, a les quals anuncien una remodelació de la circulació en el nucli urbà 
d’Artà. Quan podrem veure els documents d’aquesta proposta? 
RESPOSTA: 
32. Quan estigui llesta per mostrar: en els propers dies. 
33. Tenen previst incloure, dins els pròxims canvis del sistema de circulació, propostes de 
carrers peatonals que relacionin les principals zones de serveis del municipi, com centres 
escolars, equipaments culturals i esportius o el propi edifici de La Sala? 
RESPOSTA: 
33. En aquests pròxims canvis, no. La reforma es pretén fer gradualment i aquests canvis 
estan supeditats a les futures obres d’infraestructura. 
34. Té previst l’Equip de Govern qualque pla d’actuació dirigit a joves que no participen en 
cap activitat esportiva o d’esbarjo o que, específicament, presenten o poden presentar un 
risc de marginació o de conductes antisocials del tipus de les que s’han constatat 
darrerament al poble? 
RESPOSTA: 
34. L’educadora social està fent feina en aquest sentit. 
35. Se n’adona l’Equip de Govern, de la irresponsabilitat que ha suposat tenir vacant la 
plaça d’educador de carrer des del mes de juliol de 1999 fins a finals de l’any passat? 
RESPOSTA: 
35. Dins aquest període de temps aquesta plaça es va convocar dues vegades i quedà deserta 
les dues, la qual cosa no és imputable a cap irresponsabilitat municipal. 
36. Per què els regidors d’aquest Ajuntament no hem tingut cap informació prèvia relativa 
al “Projecte Ferrutx” fins a la seva presentació pública? 
RESPOSTA: 
36. No s’ha cregut oportú. 
37. És coherent aquest fet amb un projecte que presumeix de tenir la “participació 
ciutadana” com a “eix epistemològic”? 
RESPOSTA: 
37. Perfectament coherent. Quan es va fer la presentació pública es convidaren tots els 
regidors a assistir-hi. 
38. A quina finalitat s’estan dedicant les 6 hores setmanals d’ús de la piscina municipal que 
el Sr. Llinás va afirmar que quedaven lliures i a disposició de l’Ajuntament? 
RESPOSTA: 
38. La finalitat a què s’estan dedicant és ben variada. Els clubs esportius n’han fet ús, també 
els serveis assistencials amb persones de la Residència i del Centre de Dia i l’educadora de 
carrer també té la piscina a la seva disposició per aplicar programes d’integració social per a 
joves. 
39. Té previst l’Equip de Govern obrir qualque programa específic, en aquestes 6 hores, 
dedicat a persones de la tercera edat, dones en preparació de part o usuaris dels programes 
de rehabilitació del Centre de Salut? 
RESPOSTA: 
39. Estan a punt de començar dos programes. El primer, en col·laboració amb el servei de 
fisioteràpia i de rehabilitació del Centre de Salut d’Artà. El segon, en col·laboració amb el 
Club de Persones Majors d’Artà, supervisat pels serveis de manteniment esportiu del club. 
40. Quin és el criteri pel qual algunes assistències de regidors a instàncies o organismes 
municipals o paramunicipals, en què l’Ajuntament està representat, són remunerades i altres 
no? Pot l’Equip de Govern facilitar una relació de les diferents classes d’assistències 
remunerades i de les no remunerades i del seu import corresponent? 
RESPOSTA: 
40. En totes les sessions oficials amb representació municipals es remuneren les assistències 
dels regidors que hi assisteixen. 



Acords 
1. Aprovar, per unanimitat, l’acta de la sessió de dia 12 de setembre de 2000. 
2. Estimar l’al·legació presentada pel representant d’EU/EV. 
Aprovar definitivament la modificació de l’Ordenança reguladora de la taxa per al 
subministrament d’aigua. 
3. Acceptar la renúncia del senyor Antoni Nicolau Massanet, regidor del Partit Popular 
d’aquest Ajuntament. 
Trametre la certificació d’aquest acord a la Juanta Electoral Central. 
Sol·licitar la remissió de la credencial del regidor del Partit Popular següent, Francisco 
Javier Forteza Hidalgo, a la Junta Electoral Central. 
4. Aprovar inicialment el Reglament de protocol, honors, distincions i cerimonial de 
l’Ajuntament d’Artà. 
Exposar al públic aquest Reglament, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB, 
perquè es puguin presentar reclamacions i suggeriments durant un termini de trenta dies. En 
el cas que no se’n presentin, s’entendrà que el Reglament s’aprova definitivament. 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària Vist i plau 
 
El batle 


